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ÉVKÖZI 4. VASÁRNAP                               C év                1– 4 oldal 

  

Olv.: Jer 1,4-5.17-19 – 1Kor 13,4-13 - Lk 4,21-30 

A názáreti zsinagógában  
 

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL 

  

Szentmise bevezetése 

 

Jöttünk! Mindannyian jövünk ezeken a napokon, 

hiszen szükségünk van Isten segítségére! 

Szükségünk van arra, hogy béke szülessen bennünk! 

 

Isten hozta a Testvéreket! Úgy tűnik, hogy a béke Isten nélkül elképzelhetetlen! Ha nem Isten 
van a középpontban, akkor a mi egyéni törekvéseink, egyéni célkitűzéseink biztos, hogy 
szétrombolják a békét! A békétlenség emberi érdekek ütközése!  

 

Ebben a szentmisében különösképpen is kérjük Isten kegyelmét, 
hogy béke legyen a szívünkben és békében éljünk egymással! 

 

Ma senki nem kért szándékot, amire fölajánljuk ezt a szentmisét. Ennek kifejezetten örülök, 
mert kis szabadságom adódik ilyenkor. Ajánljuk fel ezt a szentmisét Európáért és 
Magyarországért, azért, hogy békében éljünk egymással, ami nem megalkuvást jelent! 

 

Szentbeszéd 

 

Kedves Testvérek! Szinte most volt karácsony és amikor adventben karácsonyra készültünk, 
akkor ismételten előhoztam ezt a gondolatot: Készül-e Európa karácsonyra? Készülhet-e 

egyáltalán Európa karácsonyra? A karácsony Úrjövet! Az adventi időben az ember készíti a 
lelkét, készíti a világát Isten befogadására! Akkor azon elmélkedtünk: 
 

Akarja-e Európa Istent, akarja-e Európa behívni világába az Istent? 

Mondhatjuk azt is: akarja-e Magyarország Istent? 

 

A farsang nagyon rövid lesz. Hamarosan itt lesz nagyböjt, amikor húsvétra készülünk. A mai 
evangélium kapcsolat a karácsonyra készülő és a húsvétra fölkészítő gondolatok között.  
 

Amikor Jézus föllépett a názáreti zsinagógában, 
akkor elmondta a küldetéséről szóló beszédét,  
amiben új üdvösségrendet hirdetett meg!  
Jézus minden ember üdvösségét hirdette meg,  

 nem csupán a zsidók üdvösségét! Ez lényeges! 

 

A zsidók várták a Messiást! 

Mi azt mondjuk: eljött Jézus! Ő a Messiás! 

 

Elkezdődik az áskálódás, ami Jézus halálához vezet  
Első pillanatban a zsidók is úgy gondolták, hogy Jézus a Messiás, de amikor kiderült, hogy 
Jézus nem az ő álmaik beteljesítője, akkor elkezdődött az áskálódás, elkezdődött a 
szembeszegülés! Mindjárt itt az első alkalommal Jézus meghirdeti Isten és ember közös 
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történetét! Ez a döntő! Az üdvösség rendje azt jelenti: Isten velünk együtt küzd, velünk együtt 
harcol a mi életünkért, a mi jobb éltünkért, a mi jobb világunkért!  
 

Jézus meghirdette az Istent elhagyó embernek: 
térjen meg, térjen vissza az Istenhez! 

 

Ezzel az igehirdetéssel elkezdődik  
Jézus útja, amely Jeruzsálembe vezet,  

ahol halálával megpecsételi emberszeretetét, 
hogy mindvégig szeret bennünket! 

 

Az idei nagyböjtben húsvétra készülve majd ezzel a kérdéssel kell foglalkoznunk: 
Visszahívjuk-e Istent az életünkbe? Visszahívjuk-e Istent Európába? Visszahívjuk-e Istent a 

világunkba? Húsvét e felé a kérdés felé fordítja gondolkodásunkat, mert ki lehet űzni Istent a 
városainkból! Ki lehet űzni Istent az életünkből! 
 

Isten nélkül meginog az életünk, a világunk 
Csakhogy, ha ez megtörténik, akkor életünk alapjai inognak meg! Tessék egyszer tudatosan 
belehallgatni abba a problémaözönbe, ami arról szól, hogy az emberek elveszítették éltük 
alapjait, nem tudnak egymással mit kezdeni! Elgondolkodhatunk azon, miért jutott oda 
Európa, ahol van! Ha kiűzzük Istent a világunkból, akkor a világunk alapjai tűnnek el! Európa 
ma attól szenved, hogy meginogtak az alapjai! Azt a Sziklát, amire épült Európa, sőt - 

kiterjesztve mondhatjuk, - amire épült a világ, azt egyszerűen szétmorzsoltuk!  
 

Ez a világ homokra épült, ezért veszélyben van, 
mert ami homokra épül, az elveszíti a szilárdságát! 

A kérdés az: a világunkból kiűzött Istent,  
az életünkből kiűzött Istent visszahívjuk-e, akarjuk-e? 

 

Legkiszolgáltatottabb hatalom a szeretet 
A mai evangéliumot hallgatva azon is elgondolkodhatunk: Meg lehet sérteni az Istent? 
Megsértődik az Isten az ember orcátlansága miatt? 

 

Isten a jóság! Isten a szeretet! 

Istent nem lehet megsérteni, az ember erre nem képes! 

 

Ha körülnézünk, nézzük a tv műsorokat, a különböző filmeket, olvassuk a különböző 
könyveket, kiadványokat, akkor tömegével találkozunk azzal, hogy hogyan sértegetik az 
Istent! Ezt próbálná meg a világ a zsidók Istenével! Ezt próbálná meg a világ Allahhal, a 
muszlimok istenével. Istent nem lehet megsérteni! Mi keresztények mindezt tudomásul 
vesszük, ilyenkor mindig a szeretetre hivatkozunk! 

 

A szeretet hatalom,  

de kiszolgáltatottá is teszi az embert! 

 

A mi Istenünket lehet sértegetni, a mi Istenünkből lehet gúnyt űzni és mi egyszerűen 
tudomásul vesszük! Becsapott bennünket a legfontosabb üzenet, a szeretet üzenete? Igen, a 
szeretet hatalom, de a szeretet tesz legkiszolgáltatottabbá is bennünket! A szeretet hatalom! A 
szeretet útja az egyetlen út, nincs más út! Ez hosszútáv! Annak az embernek, aki ezt magáévá 
teszi, annak tudni kell, hogy mennyi áldozatot követel ez tőlünk!  
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De amikor szemet - szemért, fogat – fogért emlegetnek, 
akkor mindenek ellenére ez az egyetlen út:  

Jézus útja, aki a szeretet útján járt és erre hív bennünket! 

 

Gondolkodjunk el azon: Mi kell ahhoz, hogy újra fölépüljön az életünk? Mi kell ahhoz, hogy 

újra fölépüljön az a világ, amelyben élünk, mert ez most veszélyben van! A 
következményeket vállalják azok, akik az Istent sértegető gondolatokat hangoztatják?  
 

A názáretiek nem értik Jézus titkát 
A történet akkor fordul meg, amikor kiderül, hogy a názáretiek nem értik Jézus titkát! A 
názáretiek nem értik a názáreti Jézus titkát!  
 

Nem tudnak mit kezdeni József Fia hallgatásával  
A názáretiek nem tudnak mit kezdeni azzal, hogy itt élt harminc éven keresztül velük ez a 
Fiatalember és eddig hallgatott. Eddig végezte napi munkáját, mint akármelyikük. 
Kapcsolatot létesített emberekkel, talán csak arra figyelhettek fel, hogy ezekben a 
kapcsolatokban olyan értékek lehettek, amikre talán rácsodálkoztak. 
 

Nem tudnak mit kezdeni a beszélő Jézussal, aki a názáreti zsinagógában elkezd beszélni 
Azzal nem tudnak mit kezdeni, hogy Jézus arról szól, hogy eljött az Isten kegyelmi esztendeje 

ma! Jézus így mondja: ma! A zsidók tudták, hogy a kegyelmi esztendő a jubileumi esztendő, 
amely mindent átrendez és mindent visszarendez a helyes rendbe! Ennek örültek, csakhogy 
Jézus azt mondja, hogy Istennek ez a kegyelmi esztendeje nem 50 évenkénti.  
 

Jézus azt mondja, 
 hogy Istennek ez a kegyelmi esztendeje napi, mindennapi! 

 

Akkor lesz vége a csodálatnak, akkor derül ki, hogy nem tudnak mit kezdeni a hallgató József 
Fiával és a beszélő Jézussal, amikor rádöbbennek arra: hogy lehet József Fia, Jézus az Isten 
Fia, a Megváltó, a Messiás, amikor nem teszi nekik ugyanazokat a csodákat, amikről már 
hallottak. Jézusban ők nem a Messiást várták, hanem a csodatévőt, aki az ő vágyaiknak, 
elvárásaiknak beteljesítője! Talán még ezen is túlléptek volna, ha Jézus nem kezd arról 
beszélni Illésre, Elizeusra hivatkozva, hogy Isten nemcsak a zsidók Istene! Isten mindenkié! 
Illés idejében Isten gyógyító ereje miért a száreptai özvegyasszony esetében jelenik meg, aki                   
nem zsidó! Elizeus idejében miért a szíriai Námán esetében találkozunk Isten gyógyító 
erejével, aki nem zsidó!                         

 

Akkor döbbentek rá, hogy a zsidó kiváltságaiknak vége!  
Akkor kiderül nekik, hogy Isten mindenkié! 

Ezzel kezdődik az üdvösség új éve! 

 

Ezzel kezdődik az újszövetség az emberiség történetében! Isten mindenkivel szövetséget köt! 
Jézus tanításában és példájában új irányelvet ad, a szeretet parancsát! Ez az, ami aztán 
végképp elfogadhatatlan! Egyrészt, mert vége a kiváltságoknak, másrészt a szeretet parancsa 

az egyetlen eligazító elv! Akkor ez azt jelenti, hogy minden ember a testvérem! Minden 
ember Isten gyermeke! Ez az, ami összeütközést eredményez! Jézus, akit ők jól ismertek, akit 
talán szerettek is, ettől a pillanattól kezdve nem kell!  

 

Űzzük ki a városunkból, űzzük ki az életünkből Jézust! 
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Valójában ez a kérdés: Visszahívjuk-e Jézust az életünkbe? 

Visszahívjuk-e Jézust a városainkba, a falvainkba, a világunkba? 

A mai vasárnapon ez a döntő kérdés, amire mindegyikünknek válaszolni kell! 
 

Istennel játszadozhatunk, valójában Isten sértegetése a mi szégyenünk, a mi vesztünk! 2016-

ban, a harmadik évezred elején, amikor mögöttünk van karácsony és amikor előre tekintünk, 
húsvétot szeretnénk majd ünnepelni, akkor ez a kérdés mindennél fontosabb! Az, amit itt 
hallottunk, hogy Jézus átment közöttük, ott hagyja őket, ez csak azt fejezi ki, hogy most még 
nem jött el az az idő, amikor majd Jézus azt a meghirdetett értékrendet, a szeretet üzenetét 
életével is megpecsételi! Addig még az embernek lesz lehetősége szembesülni önmagával, 
mérni az életét Jézushoz, a jézusi tanításhoz!  
 

Még van időnk! Ma itt vagyunk! 

Az Egyház az üdvösségnek azt a lehetőségét adja nekünk  
minden nap, hogy az ember eldöntheti:  
Istenhez tartozik, Jézushoz tartozik, vagy nem! 

 

A mai vasárnap arra figyelmeztet bennünket, 
hogy a döntését mindenkinek meg kell hozni! 

 

+  A M E N  + 
 

Imaszándék a Mi Atyánkhoz 

 

Kedves, jó Testvérek! Ebben az imádságban most különösképpen is gondoljunk a 
kereszténység legnagyobb erejére, a szeretetre. Ez az egyetlen lehetőségünk! Ugyanakkor a 
szeretet a legnagyobb gyengeségünk is! A szeretet korlátoz bennünket! A szeretet visszafogja 
az embert, amikor gyűlölködéssel, indulatokkal találkozik! Kérjük a jó Istent, hogy mindig 
tudjunk hinni abban: minden erőszaknál nagyobb hatalom a szeretet!  

 

Kereszténnyé, áldozatos emberekké kell válnunk, hogy ezt meg tudjuk jeleníteni! 

 

Mi Atyánk… 

Szentmise befejezése 

 

Kedves Testvérek! Isten áldása segítsen, erősítsen bennünket, hogy valamit meg tudjunk 
sejtetni az emberekkel abból az életgazdagságból, ami az Istennel kapcsolatban lévő ember 
életéből árad! Sokszor halljuk napjainkban, hogy hogyan integrálódjanak a muzulmánok, 
amikor Európának értéke sincs! Mire hivatkozzunk? A muzulmánok csak a maguk értékeit 
jelenítik meg, ők erre is gondolnak elsősorban. Vissza kell állítani az értékeink rendjét! 

 

Erre lehetőség az, hogy kedden, február 2-án Gyertyaszentelő Boldogasszony ünnepe lesz. 
Ünnepeljük meg ezt a napot! Üdvösségünk útján ez nagyon fontos esemény. Kommunista 
évtizedekben munkanap volt, ma is munkanap. Akkor esténként tömve voltak a templomok, 
amikor egy munkanapra eső egyházi ünnep volt. Még azokból az évtizedekből is van mit 
tanulni! Február 3-án Szent Balázs vértanú, püspök ünnepe lesz. Balázs áldást adunk! Aki tud, 
ünnepeljen hívő, keresztény módon. Köszönjük meg a jó Istennek a lehetőségeket! Krisztus 
ezt hozta el nekünk! Minden vasárnap erre figyelmeztet bennünket! 
 


